

ကန့်သတ်

ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ပထမနေ့ (၂.၉.၂၀၂၀)ရက်နေ့တွင် မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁) ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင့် တင်သွင်းသည့် အဆိုဆိုင်ရာဆောင်ရွက်ချက်များ

ဥက္ကဋ္ဌ။ ယခုအစီအစဉ်(၁၉)ဖြစ်ပါတယ်။

ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးစိုင်းနောင့်က အဆိုတစ်ရပ်အား လွှတ်တော်သို့ ပေးပို့လာပါတယ်။ အဆိုမှာ “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိကပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုဖြစ်ပါတယ်။ ယခု ဦးစိုင်းနောင့်က အဆိုတင်သွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းနောင့်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ ဒုတိယအကြိမ် ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး (ပထမနေ့)ကို တက်ရောက် ချီးမြှင့်လာကြသော ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့်တကွ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ ရှမ်းပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးများ၊ ရှမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအားလုံး မင်္ဂလာပါလို့ ဦးစွာနှုတ်ခွန်းဆက်သ ဂါရဝပြုအပ် ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ လင်းခေးခရိုင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင့် ဖြစ်ပါတယ်။

ဒီကနေ့ ရှမ်းပြည်နယ် ပြည်သူလူထုများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူလူထုများအဆင်ပြေစွာ ရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်းကို ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့မှတစ်ဆင့် ပြည်ထောင်စု အစိုးရအဖွဲ့သို့ တိုက်တွန်းကြောင်း အဆိုကို တင်သွင်းသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ ကျွန်တော်တို့မြန်မာနိုင်ငံသည် ဆယ်စုနှစ်များစွာ ကျန်းမာရေး ကဏ္ဍတွင် လွန်စွာနိမ့်ကျခဲ့ရပါတယ်။ နှစ်ပေါင်းများစွာ လစ်လျူရှုခံခဲ့ရသည့် ကျန်းမာရေး ကဏ္ဍသည် ပြည်သူလူထုအား ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုပေးရန် လုံလောက်သည့် အရေအတွက်နှင့် အရည်အသွေးနည်းပါးနေသည်ကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ မြန်မာနိုင်ငံ နှင့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ နှိုင်းယှဉ်ရာတွင်လည်းကောင်း၊ အာဆီယံနိုင်ငံများနှင့် နှိုင်းယှဉ်ရာတွင် လည်းကောင်း ကျန်းမာရေးအဆင့်အတန်း နိမ့်ပါးစွာရှိနေသည်ကို တွေ့ရပါတယ်။ ကိုယ်ဝန် ဆောင်စဉ် မွေးဖွားစဉ်မိခင်သေဆုံးနှုန်း၊ ၅ နှစ်အောက်ကလေးငယ် သေဆုံးနှုန်းနှင့် ၁ နှစ် အောက် ကလေးငယ်သေဆုံးနှုန်းတို့သည် ဒေသတွင်းနိုင်ငံများတွင် အမြင့်ဆုံး အနေအထား၌

ကန့်သတ်

၂

ရောက်ရှိနေ ပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံ၌ မျှော်မှန်းလူ့သက်တမ်းမှာ (၆၄.၇)နှစ်သာ ရှိပြီး အာဆီယံနိုင်ငံများတွင် အနိမ့်ဆုံးအဖြစ် ရပ်တည်လျက်ရှိတာ ကမ္ဘာ့ကျန်းမာရေးအဖွဲ့ (World Health Organization- WHO) သုံးသပ်ချက်အရ လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။

လက်ရှိအချိန်တွင် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍ အသုံးစရိတ်မြင့်တင်ခြင်းနှင့် ကျန်းမာရေး ကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ တစ်ချို့လုပ်ဆောင်လာခြင်းတို့ကို တွေ့ရှိနေရပါတယ်။ အစိုးရ အဖွဲ့မှ ရေးဆွဲခဲ့သော အမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်း ၂၀၁၇- ၂၀၂၁ တွင် မြန်မာနိုင်ငံသူ၊ နိုင်ငံသားများ အတွက် အခြေခံကျသည့် မရှိမဖြစ် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုလုပ်ငန်းများကို ငွေကြေးကုန်ကျမှု နည်းပါးစွာဖြင့် နေရာမရွေး၊ ဒေသမရွေးပေးစွမ်းနိုင်ရေးသည် ပန်းတိုင်ဖြစ် ကြောင်း ဖော်ပြထားသည်ကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ ထိုသို့ပေးအပ်နိုင်ရေးအတွက် မြို့နယ် အဆင့်တွင် ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုပေးအပ်ရန် အဆင်သင့်ဖြစ်ရေးနှင့် ကျန်းမာရေးစနစ် ခိုင်မာတောင့်တင်းရေး အတွက် လိုအပ်သည့် ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပြုလုပ်မည်ဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြထားပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်သည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြည်နယ်နှင့် တိုင်းများတွင် အကျယ်ဝန်းဆုံးဖြစ်ပြီး လူဦးရေ အများဆုံး ပြည်နယ်တစ်ခုဖြစ်ကြောင်းလည်း တင်ပြလိုပါ တယ်။ တောင်တန်းဒေသဖြစ်ပြီး တောတောင် ထူထပ်ကာ လမ်းပန်း ဆက်သွယ်ရေး ခက်ခဲနေဆဲဒေသများလည်း ရှိနေပါကြောင်း ထပ်မံတင်ပြလိုပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရမှ အဓိက ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးနေတာ ဖြစ်သော်လည်း အစိုးရအနေဖြင့် တစ်ပြည်နယ်လုံး လွှမ်းခြုံနိုင်မှု မရှိသေးသည်ကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ကျန်းမာရေး နှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာန၏ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ စာရင်းများအရ ရှမ်းပြည်နယ်တွင် သင်ကြားရေးဆေးရုံ (၂)ရုံ၊ (၅၀၀)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၁)ရုံ၊ (၂၀၀)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၂)ရုံ၊ (၁၅၀)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၂)ရုံ၊ (၁၀၀)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၆)ရုံ၊ (၅၀)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၁၆)ရုံ၊ (၂၅)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၃၄)ရုံ၊ (၁၆)ခုတင်ဆွံ့ ဆေးရုံ (၄)ရုံနှင့် တိုက်နယ်ဆေးရုံ (၉၇)ရုံရှိပြီး ဆေးရုံစုစုပေါင်းမှာ (၁၆၄)ရုံ ရှိသည်ဟုလည်း ဖော်ပြထားပါတယ်။ ထို့အပြင် တိုက်နယ် ကျန်းမာရေးဌာန (၄၈)ခု၊ ကျေးလက်ကျန်းမာရေးဌာန (၁၇၄)ခု၊ ကျေးလက်ကျန်းမာရေး ဌာနခွဲ(၉၂)ခု ရှိသည်ကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ နိုင်ငံတကာအဖွဲ့အစည်း များနှင့် ပြည်တွင်းအစိုးရမဟုတ်သော အဖွဲ့အစည်းများမှလည်း ကျန်းမာရေးစီမံချက်များဆောင်ရွက် လျက်ရှိနေသည်ကို လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။

ကန့်သတ်

ဥက္ကဋ္ဌကြီး ခင်ဗျား။ ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာန၏ လက်ရှိကျန်းမာရေးဌာန အရေအတွက်နှင့် လူအင်အားပေါ်အခြေခံ၍ ကျန်းမာရေးသွင်းအားစုဆိုင်ရာ အမှတ်ပေး စနစ်အရ တွက်ချက်သတ်မှတ်ရာတွင် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်းရှိ မြို့နယ်၏ ၉၆ ရာခိုင်နှုန်းသည် ပြည်သူ့လူထုအား အခြေခံကျသည့် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုပေးရန် အဆင်သင့် အနေအထားတွင် ရှိမနေကြောင်းကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ ထို့အပြင် ကျန်းမာရေးရလဒ် အခြေပြုအမှတ်ပေးစနစ် အရ တွက်ချက်ရာတွင်လည်း ရှမ်းပြည်နယ်သည် ပြည်နယ်နှင့် တိုင်း အားလုံးတွင် အနိမ့်ဆုံး အခြေအနေရှိကြောင်း ဖော်ပြထားသည်ကို တွေ့ရှိရပါတယ်။

အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု(Public- Private - Partnership - PPP)ကို အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုရာတွင် တစ်နိုင်ငံနှင့် တစ်နိုင်ငံ၊ ဒေသတစ်ခုနှင့်တစ်ခု ကွဲပြားစွာ ဖွင့်ဆိုကြ သည်ကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည် ပြည်သူ့ လူထုအား ဝန်ဆောင်မှု (သို့မဟုတ်) အခြေခံအဆောက်အအုံ အထောက်အပံ့များ ပေးနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိကကြား သဘောတူညီမှုစာချုပ် ချုပ်ဆို၍ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု တစ်ရပ်အဖြစ် ရိုးရှင်းစွာ နားလည်နိုင်ပါတယ်။ ယင်းပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွင် အစိုးရကဏ္ဍ၌ ပြည်ထောင်စုအစိုးရသော် လည်းကောင်း၊ ပြည်နယ်အစိုးရသော် လည်းကောင်း၊ အစိုးရပိုင် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း အဖွဲ့အစည်းများသော် လည်းကောင်း ပါဝင်ပြီး ပုဂ္ဂလိက ကဏ္ဍတွင်မူ အကျိုး အမြတ်အတွက် ဆောင်ရွက်သော ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများ၊ ဝန်ဆောင်မှုပေးသူများ၊ ကျွမ်းကျင်ပညာရှင်များသာမက အကျိုးအမြတ်အတွက် မဟုတ်သောနိုင်ငံတကာ အဖွဲ့အစည်း များနှင့် အရပ်ဖက် အဖွဲ့အစည်းများ လည်း ပါဝင်သည်ဟု မှတ်ယူရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

အစိုးရ ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည် ပြည်သူ့ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်း (သို့မဟုတ်) အများပြည်သူအခြေခံ လိုအပ်ချက် အဆောက်အအုံများကို ဖြည့်ဆည်းရာတွင် ပုဂ္ဂလိက လုပ်ငန်းရှင်များ စိတ်ဝင်စားပြီး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပြုလုပ်လာစေရန် ရရှိသည့် အရင်းအမြစ် များကို လေလွင့်မှုနည်းပါးစွာဖြင့် ထိထိရောက်ရောက် အကျိုးရှိရှိသုံးစွဲပြီး ကောင်းမွန်သော လုပ်ငန်း စွမ်းဆောင်ရည်ဖြင့် ပြည်သူများအတွက် ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်စေရန် တာဝန်ယူမှု၊ တာဝန်ခံမှု လုပ်ပိုင်ခွင့်နှင့် အာဏာတို့ကို ပြန်လည်ခွဲဝေချထားခြင်းဖြင့် ကဏ္ဍတစ်ရပ်လုံး ပြုပြင်ပြောင်းလဲ ရေးဆီ ဦးတည်လုပ်ဆောင်နိုင်ရန်အတွက် ရည်ရွယ်လုပ်ဆောင်ခြင်းဖြစ် ပါတယ်။ ၁၉၉၀ ခုနှစ် ကတည်းကပင် အနောက်နိုင်ငံများနှင့် နိုင်ငံတကာတွင် အစိုးရနှင့်

ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှု သည် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍတွင် ယနေ့ထိတိုင် အောင်မြင်နေဆဲ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားရပါသော ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ Covid-19 ကာလအတွင်း၌ နိုင်ငံတော် အစိုးရအပြင် ပြည်တွင်းပြည်ပစေတနာရှင်များ ကျန်းမာရေးဘက်ပိုင်းမှ ကူညီဆောင်ရွက် လျက်ရှိသော အဖွဲ့အစည်းများ သူဌေးသူကြွယ်များ အစိုးရနှင့်ပူးပေါင်း၍ ပြည်သူလူထုများအား ကူညီပေးလာ ကြသည်ကို အားလုံးမြင်တွေ့နေရတဲ့အတိုင်းပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ဤအနေအထားကို ကြည့်ခြင်း အားဖြင့် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအောင်မြင်သည်ဟု မှတ်ယူရပါ မယ်။ ကျန်းမာရေးဌာန ဆေးရုံဆေးခန်းများမှ အခမဲ့ဖြန့်ဝေပေးနိုင်သော ဆေးဝါးများ လွယ်ကူလျင်မြန်စွာရရှိစေရေးအတွက် လည်းကောင်း၊ ရောဂါရှာဖွေရေး စက်ကိရိယာနှင့် ဆက်စပ်သော ပစ္စည်းများသော်လည်းကောင်း၊ ဆေးရုံနှင့် ဆေးရုံသို့ရောက်ရှိလာသော လူနာများအတွက် ဝန်ဆောင်မှုများ သော်လည်းကောင်း များစွာသော လုပ်ငန်းဆောင်တာများ ပူးပေါင်း လုပ်ဆောင်ခြင်းအားဖြင့် နိုင်ငံတော်အစိုးရ၏ ဘဏ္ဍာရန်ပုံငွေများကို တစ်ဖက် တစ်လမ်းမှ ကူညီရာရောက်နိုင်သည်ဟု ယုံကြည်ရမည်ဖြစ်ပြီး နယ်စွန့်နယ်ဖျားမြို့များမှ ကြုံတွေ့နေရသော သက်တမ်းလွန်ခါနီး ဆေးဝါးများနှင့် ဆက်စပ်ပစ္စည်းများ တင်သွင်းမှု ကိုလည်း ချက်ချင်း ဖယ်ရှားနိုင်ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။

သို့ဖြစ်ပါ၍ ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများအား အခြေခံကျသော ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက် မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန်အတွက် လက်ရှိကြုံတွေ့နေရသော ကျန်းမာရေး ဆိုင်ရာစိန်ခေါ်ချက်များ အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိကပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှုအား မြှင့်တင်ဆောင်ရွက် သင့်ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ် ပြည်သူများအား အခြေခံကျသည့် မရှိမဖြစ် ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှုများကို ပေးအပ်နိုင်ရန် ဦးစားပေး လုပ်ဆောင်ရ မည်လည်း ဖြစ်ပါတယ်။ သို့အတွက် အစိုးရတစ်ရပ်တည်းဖြင့် ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှု ပေးအပ်နိုင်ခြင်းထက် ပုဂ္ဂလိကမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံခြင်း၊ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ခြင်း၊ ဝန်ဆောင်မှုပေးခြင်းစသော အခြေအနေများ ဖန်တီးပေးခြင်းနှင့် အားပေးခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ပေးခြင်းအားဖြင့် “ရှမ်းပြည်နယ် ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာ ရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက် နိုင်မှုအား မြှင့်တင်ခြင်းကို ပြည်နယ်အစိုးရမှတစ်ဆင့်

ပြည်ထောင်စုအစိုးရသို့ တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုကို ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့ တင်သွင်း အပ်ပါတယ်။ အားလုံးကို ကျေးဇူးတင် ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ အဆိုကို ထောက်ခံမည့်ကိုယ်စားလှယ် တင်ပြဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးစိုင်းလှိုင်ခမ်း၊ မိုင်းယန်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)။ အားလုံးမင်္ဂလာပါ ခင်ဗျား။ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)၊ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင် တင်သွင်းသော “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုနှင့်ပတ်သက်၍ ထောက်ခံကြောင်း လေးစားစွာဖြင့် တင်ပြအပ်ပါတယ် ခင်ဗျား။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်က လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဆုံးဖြတ်ပါက ယင်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် မသင့်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း (သို့မဟုတ်) အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန်ဆုံးဖြတ်ပါက ဆွေးနွေးလိုသည့် လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်များရှိလျှင် အမည်စာရင်းတင်သွင်းနိုင်ကြောင်း ဥက္ကဋ္ဌက ကြေညာခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ ဦးစိုင်းနောင် တင်သွင်း သော အဆိုကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၁)ဦးက ထောက်ခံသွားပါတယ်။ ယခု အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သင့်/ မသင့် လွှတ်တော်၏ ဆန္ဒရယူမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ၎င်းအဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူပါသလား ခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။

လွှတ်တော်ကသဘောတူပါသည်)

အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူသည့် ကိုယ်စားလှယ်ရှိပါသလား ခင်ဗျား။ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် သဘောမတူတဲ့ ကိုယ်စားလှယ်မရှိသည့်အတွက် ဦးစိုင်းနောင်ရဲ့ အဆိုကို လက်ခံဆွေးနွေးရန် လွှတ်တော်က သဘောတူကြောင်း ကြေညာပါတယ်။

မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)က ဦးစိုင်းနောင် တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကို ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ စက်တင်ဘာ လ ၃ ရက် (ကြာသပတေးနေ့)မှာ ဆွေးနွေးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဆွေးနွေးမဲ့ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များအနေနဲ့ အစည်းအဝေးရပ်နားတဲ့အခါမှာ ဒီကနေ့ ညနေ (၅)နာရီ

နောက်ဆုံးထားပြီး ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရုံး၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်ထံ အမည်စာရင်း ပေးသွင်းဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒုတိယအကြိမ်ရမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော် (၂၀)ကြိမ်မြောက်ပုံမှန်အစည်းအဝေး ဒုတိယနေ့ (၃.၉.၂၀၂၀)ရက်နေ့တွင် အဆိုကို ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက ဆွေးနွေးခြင်း

ဥက္ကဋ္ဌ။ အစီအစဉ် (၈)ဖြစ်ပါတယ်။ ဦးစိုင်းနောင်၊ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ်(၁)၏ “ရမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများအဆင်ပြေစွာ ရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှုမြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုကို စပ်လျဉ်း၍ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် (၂)ဦးက ဆွေးနွေးဖို့ စာရင်းပေးထားပါတယ်။ ပထမဦးစွာ နမ္မတူမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဒေါ်နန်းစံဟွမ်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒေါ်နန်းစံဟွမ်၊ နမ္မတူမြို့နယ်၊ မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ အားလုံးပဲ မင်္ဂလာအပေါင်းနှင့် ပြည့်စုံကြပါစေရင်။ ကျွန်မကတော့ နမ္မတူမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ရမ်းပြည်နယ် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဒေါ်နန်းစံဟွမ် ဖြစ်ပါတယ်။ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ဦးစိုင်းနောင်တင်သွင်းတဲ့ “ရမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများအဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှုအားမြှင့်တင်ခြင်းကို ရမ်းပြည်နယ်အစိုးရမှတစ်ဆင့် ပြည်ထောင်စု အစိုးရသို့ တိုက်တွန်းကြောင်း” အဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လက်ရှိအချိန်တွင် အစိုးရအနေဖြင့် ကျန်းမာရေးအသုံးစရိတ်မြှင့်တင်ခြင်းနှင့် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုအချို့ လုပ်ဆောင်လာခြင်းတို့ကိုတွေ့ရှိရပါတယ်။ သက္ကရာဇ် ၂၀၃၀ တွင် လူတိုင်းလက်လှမ်းမီနိုင်သည့် ကျန်းမာရေးလွှမ်းခြုံမှုရရှိစေရန် ပန်းတိုင် (Universal Health Coverage) ကိုရရှိရေးအတွက် ကျန်းမာရေးနှင့်အားကစားဝန်ကြီးဌာနသည် ငါးနှစ် သက်တမ်း ရှိသော အမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်းသုံးခု ၂၀၁၇- ၂၀၂၁ ခုနှစ်၊ ၂၀၂၁- ၂၀၂၆ ခုနှစ်၊ ၂၀၂၆- ၂၀၃၀ ခုနှစ်ကို ရေးဆွဲအကောင်အထည်ဖော်လျက်ရှိရာ အမျိုးသားကျန်းမာရေး စီမံကိန်း ၂၀၁၇- ၂၀၂၁ ၏ အဓိကရည်မှန်းချက်သည် မြန်မာနိုင်ငံသူ/ နိုင်ငံသား အားလုံး အတွက် အခြေခံကျသည့် မရှိမဖြစ်ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများ (Basic Essential Package

of Health Services)ကို ငွေကုန်ကြေးကျမှုနည်းပါးစွာဖြင့် နေရာမရွေးဒေသမရွေး လက်လှမ်းမီ ရရှိစေရေးအတွက် ဖြစ်ကြောင်း ဖော်ပြထားပါတယ်။

အမျိုးသားစီမံကိန်း အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရန် နှစ်အလိုက် လုပ်ငန်းစီမံကိန်း များရေးဆွဲထုတ်ဝေ၍ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာ ယခုအခါ ပထမနှစ်နှင့် ဒုတိယနှစ်အလိုက် စီမံကိန်းများ ပြုစုထုတ်ဝေခဲ့ပြီး စီမံကိန်းအား အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ရန်အတွက် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုပေးရာဌာနများသည် ဝန်ဆောင်မှုပေးရန် အတွက် အဆင်သင့် ဖြစ်နေစေရန် (Supply Side Readiness) အစီအမံများ၊ ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို ရယူရာတွင် နိုင်ငံသူ/ နိုင်ငံသားများအနေဖြင့် ငွေကြေးကုန်ကျမှု နည်းပါး သက်သာစေရန် ငွေကြေးအကာအကွယ်ပေးရေး (Financial Protection) အစီအမံများဟူ၍ ကဏ္ဍကြီးနှစ်ရပ်ကို ချမှတ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါတယ်။

သို့ရာတွင် မြန်မာ့ကျန်းမာရေးကဏ္ဍ အသုံးစရိတ်ဘတ်ဂျက်သည် ဆယ်စုနှစ်များစွာ အလွန်နည်းပါးနေခဲ့ပြီး ယခုအချိန်တွင် စုစုပေါင်းအစိုးရဘတ်ဂျက်၏ ၃.၆၅ ရာခိုင်နှုန်းအထိ သုံးစွဲလာသည်ဖြစ်သော်လည်း ကမ္ဘာ့စံနှုန်းနှင့်ဒေသတွင်း စံနှုန်းအရပါ အလွန်နည်းပါးနေပါ သေးတယ်။ လက်ရှိအချိန်တွင် လူနာရှင်များ၏ မိမိအိတ်ကပ်ထဲမှ စိုက်ထုတ်ကုန်ကျရငွေသည် စုစုပေါင်း ကျန်းမာရေးကဏ္ဍအသုံးစရိတ်၏ ၇၅ ရာခိုင်နှုန်း ထိရှိနေပြီး ဝင်ငွေနည်းပါးသည့် အိမ်ထောင်စု ပေါင်းများအတွက် ဆေးကုသမှုကုန်ကျစရိတ်ကြောင့် ငွေကြေးဒုက္ခရောက် ကြရပါ တယ်။ ထို့အပြင် အလွန်နည်းပါးသော ကျန်းမာရေးအရင်းအမြစ်များကို ဖြန့်ကျက်ခွဲဝေ ရာတွင် ကျေးလက်နှင့်မြို့ပြကြား၊ တိုင်းရင်းသားဒေသ တစ်ခုနှင့်တစ်ခုကြား မညီမျှမှုများ ရှိနေပါတယ်။ အစိုးရကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများသည် လမ်းပန်းဆက်သွယ်မှုအခက်အခဲ၊ လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခများကြောင့် ဖြစ်ပေါ်သော အစိုးရယန္တရားဖြန့်ကျက်နိုင်မှု အခက်အခဲများကြောင့် တစ်နိုင်ငံလုံးအတိုင်းအတာ လွှမ်းခြုံပေးအပ်နိုင်စွမ်းမရှိသည်ကိုလည်း တွေ့ရှိရပါ တယ်။

အဆိုရှင် အဆိုပြုတင်သွင်းထားတဲ့ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု (Public- Private Partnership -PPP) သည် ပုံသဏ္ဍာန်အားဖြင့် အမျိုးမျိုးရှိကြပြီး တစ်ခုနှင့်တစ်ခုသည် လည်းသဘောသဘာဝအားဖြင့် သီးခြားလက္ခဏာရှိကြပါတယ်။ အခြေခံအားဖြင့် အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအမျိုးအစားများမှာ-

ကန့်သတ်

၈

- (၁) ဝန်ဆောင်မှုသဘောတူစာချုပ်၊
- (၂) စီမံခန့်ခွဲမှုသဘောတူစာချုပ်၊
- (၃) အငှားချစာချုပ်၊
- (၄) BOT စနစ်နှင့်အလားတူပုံစံများ၊
- (၅) လုပ်ငန်းလုပ်ပိုင်ခွင့်စာချုပ်၊

(၆) ဖက်စပ်လုပ်ငန်းစာချုပ် တို့အဖြစ်တွေ့ရပါတယ်။ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှု အမျိုးအစားတစ်ခုချင်းစီမှာလည်း အားသာချက်၊ အားနည်းချက်များစွာ ရှိနိုင်ပါ တယ်။

သို့ပါသော်လည်း အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုသည် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍတွင် နိုင်ငံတော်တော်များများ၌ အသုံးပြုနေတာကို တွေ့ရှိရပါတယ်။ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအားလုံးလိုလိုပင် ပြည်သူ့ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုကို အစိုးရတစ်ရပ်ထဲက လွှမ်းခြုံပြီးတော့ ပေးစွမ်းနိုင်ခြင်း မရှိပါဘူး။ ၁၉၉၀ ခုနှစ်များမှာ ဗြိတိန်နိုင်ငံရဲ့ အမျိုးသားကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှု ဆေးရုံများမှာ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုပုံစံတစ်ရပ်ကို စတင်အသုံးပြုခဲ့ပြီး ယခုအခါ ကမ္ဘာ့နိုင်ငံ အသီးသီးမှာ အသုံးပြုလာကြသည်ကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။ ပုဂ္ဂလိကမှ ဆေးရုံတည်ဆောက် ရေးနှင့် ထိန်းသိမ်းပြုပြင်ရေးလုပ်ငန်းများကို တာဝန်ယူရပြီး ဆေးကုသရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို အစိုးရမှ တာဝန်ယူပေးအပ်ရသည့်ပုံစံဖြစ်ပြီး ၁၂ နှစ်တာကာလအတွင်း ဗြိတိန်နိုင်ငံအတွင်း တည်ဆောက်ခဲ့သည့် ဆေးရုံပေါင်း ၁၀၀ ခန့်ကို အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သည့် ပုံစံဖြင့် တည်ဆောက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပါတယ်။ နောက်ပိုင်းတွင် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွင် ပုဂ္ဂလိက ပါဝင်မှုသည် အခြေခံ အဆောက်အအုံများ တည်ဆောက် ထိန်းသိမ်းရေးတွင်သာမက ပြည်သူ့ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများနှင့် ဆေးကုသမှု ဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းများတွင် ပါဝင်လာကြောင်းကိုလည်း တွေ့ရှိရပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံမှာ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုအတွက် သီးခြားပြဋ္ဌာန်းထားခြင်း မျိုးမရှိသော်လည်း ကျန်းမာရေးကဏ္ဍ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို ကန့်သတ် ထားသည့် ဥပဒေ၊ နည်းဥပဒေများ မရှိပါဘူး။ ကျန်းမာရေးကဏ္ဍတွင်လည်း အခြားကဏ္ဍများ နည်းတူ အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုပုံစံဖြင့် ဆောင်ရွက်နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ သို့ရာတွင် ကျန်းမာရေးကဏ္ဍ ပုဂ္ဂလိက ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုကို ဆွဲဆောင်နိုင်ရန်နှင့် အဆင်ပြေစွာ

ကန့်သတ်

ကန့်သတ်

၉

ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများ ပြုလုပ်နိုင်ရန် လိုအပ်သည့် ဥပဒေမူဘောင်များကို ဆန်းစစ်သုံးသပ် ပြီး ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုများ ပြုလုပ်ရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

အစိုးရတစ်ရပ်တည်းဖြင့် ပြည်သူ့၏လိုအပ်ချက်များကို ဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ရန် အခက်အခဲများရှိသည်ကို ယခု Covid- 19 ကပ်ရောဂါကာလအတွင်း လုပ်ဆောင်ချက်များက သာဓက တစ်ခုပဲဖြစ်နေပါတယ်။ အစိုးရမှ ပုဂ္ဂလိကလုပ်ငန်းရှင်များ၊ ပညာရှင်များနှင့် ပူးပေါင်းကာ ကာကွယ်ထိန်းချုပ်ရေးကော်မတီ၊ စားနပ်ရိက္ခာထောက်ပံ့ရေးကော်မတီများဖြင့် ပြည်သူလူထုများ ၏ ကျန်းမာရေး၊ လူမှုရေး အထောက်အပံ့များကို ဆောင်ရွက်အောင်မြင် နေခဲ့ကြသည်ကိုလည်း ဂုဏ်ယူစွာတွေ့ရှိရ၍ ပုဂ္ဂလိကလုပ်ငန်းရှင်များ၏ နိုင်ငံတော်အပေါ် ထားရှိတဲ့ စိတ်ရင်းစေတနာ ကိုလည်း အထင်အရှားတွေ့ရှိခဲ့ရပါတယ်။

သို့ဖြစ်ပါ၍ ပြည်သူလူထုအား လုံလောက်သည့်ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုများကို ပေးနိုင်ရန် အစိုးရတစ်ရပ်တည်းဖြင့် အလုံးစုံလုပ်ဆောင်ခြင်းမျိုးမဟုတ်ဘဲ ပုဂ္ဂလိကမှရင်းနှီး မြှုပ်နှံလာမည့် အခြေအနေများကို ဖန်တီးရန်နှင့် အားပေးရန်လိုအပ်ပါတယ်။ ရှမ်းပြည်နယ် သည် အမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်းအရ ဦးစားပေးမြို့နယ် အများဆုံးတည်ရှိတဲ့ ပြည်နယ် တစ်ခု ဖြစ်ရာ ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်း အစိုးရ- ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု ပုံစံတစ်ရပ်ကို စတင် လုပ်ဆောင်သင့်ပါတယ်။ အမျိုးသားစီမံကိန်းတွင် လျာထားပြီးဖြစ်သည့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှု ဝယ်ယူခြင်း မဟာဗျူဟာအစီအစဉ်ကိုလည်း ရှမ်းပြည်နယ်တွင် စတင်အသုံးပြု သင့်ပါတယ်။ ကောင်းမွန်သည့် ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုကို ဖော်ဆောင်နိုင်ရန် ဦးစိုင်းနောင် တင်သွင်းသည့် “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှုအား မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုကို အလေးအနက်ထား ထောက်ခံဆွေးနွေးအပ် ပါတယ်။ ကျေးဇူးတင် ပါတယ်ရှင်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ဆက်လက်ပြီး ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)မှ ဦးခွန်စောအောင်က အဆိုကို ဆွေးနွေးဖို့ဖြစ်ပါတယ်။

ဦးခွန်စောအောင်၊ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၂)။ အားလုံးမင်္ဂလာပါ။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် ဝန်ကြီးချုပ်နှင့် အစိုးရအဖွဲ့ဝင်ဝန်ကြီးများနှင့် တကွ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ တပ်မတော်သားကိုယ်စားလှယ်များ အားလုံး

ကန့်သတ်

မင်္ဂလာပါလို့ နှုတ်ခွန်းဆက်သ ဂါရဝပြုအပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်ကတော့ ပင်လောင်းမြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ် (၂)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးခွန်စောအောင် ဖြစ်ပါတယ်။

ကျွန်တော့်အနေနဲ့ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင်မှတင်သွင်းတဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုကို ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရမှတစ်ဆင့် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်းအဆိုကို ထောက်ခံဆွေးနွေးတင်ပြသွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်ခင်ဗျား။ ကျွန်တော့်အနေနဲ့ အချိန်ကို ငဲ့ညာသောအားဖြင့် လိုရင်းတိုရင်း ဆွေးနွေးတင်ပြ သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ မြန်မာတစ်နိုင်ငံလုံးအတိုင်းအတာ နှင့်သော်လည်းကောင်း၊ ရှမ်းပြည်နယ်အနေနဲ့သော်လည်းကောင်း အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ဆေးရုံ ဆေးခန်းများတွင် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုပေးရာမှာ များစွာသော လိုအပ်ချက်ရှိနေသေး ကြောင်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ထို့ကြောင့် အစိုးရဆေးရုံ၊ ဆေးခန်းများတွင် ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှု များကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေချောမွေ့စွာ ကုသမှုခံယူနိုင်ရန်အတွက် ပုဂ္ဂလိကနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်နိုင်ပါက ယခုလက်ရှိထက်ပိုမိုအဆင်ပြေနိုင်လိမ့်မည်ဟု သုံးသပ်မိပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးခင်ဗျား။ တစ်ဖက်ကလည်း အစိုးရအနေနဲ့ ဘတ်ဂျက်များခွဲဝေရာတွင် ရရှိလာသော ဘတ်ဂျက်နှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုလုပ်ငန်းစီမံကိန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန် အတွက် အင်မတန်မှ ကွာခြားသည်ကို လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ဥပမာတစ်ခုအနေနဲ့ ရှမ်းပြည်နယ် အတွင်း တည်ရှိနေသော တိုက်နယ်ဆေးရုံအချို့တွင် Ultrasound တောင်မထား ရှိနိုင်တာကိုလည်း လေ့လာတွေ့ရှိရပါတယ်။ ထားရှိနိုင်မည်ဆိုပါက ကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင်များ နှင့်အခြားသော ရောဂါလက္ခဏာများကိုလည်း လွယ်ကူစွာစစ်ဆေးနိုင်ပြီး ပြည်သူအတွက်ပိုမို အဆင်ပြေ နိုင်လိမ့်မည်ဟု သုံးသပ်မိပါတယ်။ ဒါတွေမကဘဲ တစ်ဖက်ကလည်း ပြည်သူတွေ အဆင်ပြေသလို စီးပွားရေးလုပ်ငန်းစဉ်များ အလုပ်အကိုင် အခွင့်အလမ်းပေါ်ပေါက်လာပြီး (၉၆)ပါးသော ရောဂါမက ပေါ်ပေါက်လာရင်လည်း ဆောင်ရွက်နိုင်မှုအပေါ်မူတည်ပြီး ပြည်သူ တွေအတွက် အချိန်တိုအတွင်း စစ်ဆေးကုသခံယူနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ပြည်သူနှင့်အစိုးရ လုပ်ငန်းရှင်တွေအတွက် မြေကြီးလက်ခတ်မလွဲ များစွာသော အကျိုးကျေးဇူး ပေါ်ထွန်းလာမည်ဖြစ်သောကြောင့် မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင်မှတင်သွင်းသော “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆို ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရမှ ပြည်ထောင်စုအစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်းအဆိုကို ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ထောက်ခံဆွေးနွေးတင်ပြအပ်ပါတယ်။ အားလုံးကိုကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

အဆိုနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီးမှဆွေးနွေးရှင်းလင်းခြင်းနှင့် လွှတ်တော်၏ အဆုံးအဖြတ် ရယူခြင်း။

ဥက္ကဋ္ဌ။ အဆိုကို လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်(၂)ဦးက ထောက်ခံဆွေးနွေးသွားပါတယ်။ ယခု ၂၀၁၃ ခုနှစ်၊ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ဆိုင်ရာ နည်းဥပဒေ ၁၂၅၊ နည်းဥပဒေခွဲ (င) အရ သက်ဆိုင်ရာ ပြည်နယ်အဖွဲ့အစည်းဝင်က ဆွေးနွေးပေးဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒေါက်တာမျိုးထွန်း၊ လူမှုရေးဝန်ကြီး။ လေးစားအပ်ပါသော လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌကြီးနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ ခင်ဗျား။ မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ရှမ်းပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင်ရဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများ အဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုနှင့် ပတ်သက်ပြီးတော့ ဆွေးနွေးတင်ပြသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးစိုင်းနောင်ရဲ့ “ရှမ်းပြည်နယ်ပြည်သူများ၏ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုများကို ပြည်သူများအဆင်ပြေစွာရရှိနိုင်ရန် အစိုးရနှင့် ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နိုင်မှု မြှင့်တင်ခြင်း” အဆိုမှာ ကျန်းမာရေးနှင့် အားကစားဝန်ကြီးဌာနက လမ်းညွှန်အဖြစ် သုံးစွဲနေတဲ့ အမျိုးသား ကျန်းမာရေးစီမံကိန်း (၂၀၁၇- ၂၀၂၁)တွင် လက်ကိုင်ဆောင်ရွက်ရန် ဖော်ပြထားတဲ့ မဟာဗျူဟာများထဲမှ အချက်အလက်တစ်ခုဖြစ်ပါတယ်။

ကန့်သတ်

အမျိုးသားကျန်းမာရေး စီမံကိန်းမဟာဗျူဟာတွင် ကျန်းမာရေးဝန်ဆောင်မှုကို အားလုံး တပြေးညီ စံမီရရှိရေးအတွက် ပြည်သူ့ဝန်ဆောင်မှုကဏ္ဍပြင်ပမှ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှု အဖွဲ့အစည်းများနှင့် စေ့စပ်ညှိနှိုင်းမှုများကို တက်ကြွစွာဆောင်ရွက်ရန် ဖော်ပြထားခဲ့ပါတယ်။

၎င်းအမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်း (၂၀၁၇- ၂၀၂၁)ကို လက်ရှိအစိုးရတာဝန်ယူတဲ့ အချိန်မှစပြီး တစိုက်မတ်မတ် အကောင်အထည်ဖော်လာခဲ့ရာမှာ ယခုဆိုလျှင် စတုတ္ထနှစ်သို့ ရောက်ရှိ လာပြီဖြစ်ပါတယ်။ ကျန်းမာရေးကဏ္ဍရဲ့အဓိကသွင်းအားစုနှစ်မျိုးဖြစ်တဲ့ ကျန်းမာရေး ဝန်ဆောင်မှု ရရှိမည့်နေရာများနှင့် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်သူများ တိုးချဲ့နိုင်ရန်အတွက် အစိုးရကျန်းမာရေး ဌာန၊ ဆေးရုံဆေးခန်းများတိုးချဲ့ခြင်း၊ ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ လူ့အင်အားတိုးချဲ့ မွေးထုတ်ခြင်း တို့ဖြင့်သာ ဆောင်ရွက်နေခြင်းမဟုတ်ဘဲ ရှိပြီးသား လူမှုအဖွဲ့အစည်းများ Community Base Organization (CBO) များ၊ တိုင်းရင်းသားကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်သည့် အဖွဲ့အစည်းများ Ethnic Health Organization (EHO) များနှင့် ပုဂ္ဂလိကကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုလုပ်ငန်းများကိုပါ အမျိုးသားကျန်းမာရေး စီမံကိန်းအဝန်းအဝိုင်းသို့ ပေါင်းစပ် ဖော်ဆောင်စေခြင်းဖြင့် ဆောင်ရွက်ခြင်း ဖြစ်ပြီး (၄)နှစ်အတွင်း လျင်လျင်မြန်မြန် တိုးတက် လာပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကြီး ရည်ညွှန်းထားတဲ့ သွင်းအားစုဆိုင်ရာ သတ်မှတ် တွက်ချက်မှု ကိန်းဂဏန်းများဟာ အမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်း(၂၀၁၇- ၂၀၂၁)မစတင်မီ (၂၀၁၆) ခုနှစ် အကုန်မှာ အစိုးရကျန်းမာရေးဌာနနှင့် ကျန်းမာရေးဝန်ထမ်း ကိန်းဂဏန်းများသာ ပါဝင်တဲ့ တွက်ချက်မှုရဲ့ ရလဒ်ဖြစ်ပြီး ယခုအချိန်မှာဆိုရင် အခြားသွင်းအားစုများက အမျိုးသား ကျန်းမာရေး စီမံကိန်းအဝန်းအဝိုင်းအတွင်း ရောက်ရှိလာတဲ့အတွက် သိသာထင်ရှားစွာ ပြောင်းလဲသွားပြီးဖြစ် ပါတယ်။

လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကြီး အဆိုပြုထားတဲ့ အစိုးရ ပုဂ္ဂလိက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှု အား မြှင့်တင်ခြင်းကို အမျိုးသားကျန်းမာရေးစီမံကိန်း (၂၀၁၇- ၂၀၂၁) စတင်ပြီး မဟာဗျူဟာ လမ်းညွှန်ချက်အတိုင်း ဆောင်ရွက်ခဲ့တဲ့အတွက် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်မှုနှင့် ဝန်ဆောင်မှု များ တိုးမြှင့်ရရှိနေတာကို ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း ဆောင်ရွက်နေတဲ့ (P-P-P Model) အချို့ကို နမူနာထားပြီးတော့ တင်ပြသွားပါမယ်။

ကန့်သတ်

၁၃

- (က) ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်းအတွင်း (Population Services International PSI) အဖွဲ့နှင့် လူထုအတွင်းမှ ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်သူများ (Community Health Services Providers- CHSP)များ ပူးပေါင်းပြီး မျိုးဆက်ပွားကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုကို လုပ်ဆောင်ရာမှာ ၂၀၁၉ ခုနှစ်အတွင်း မြို့နယ်(၉)မြို့နယ်မှာ (CHSP) ၂၄၃ ယောက်ကို သင်တန်းပေးခဲ့ပြီး၊ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် ပထမနှစ်ဝက်မှာ ကိုယ်ဝန် တားထိုးဆေး (၁၁၃၀၅)ချောင်း၊ စားဆေး (၄၈၂၇)ကတ်၊ လက်မောင်း ထိုးသွင်းဆေး (၁၈၁၅၉)ချောင်းကို လူထုထံဝန်ဆောင်မှု ပေးခဲ့ပါတယ်။
- (ခ) Sun Quality Health Network ပုံစံဖြင့် ရှမ်းပြည်နယ်(တောင်ပိုင်း) မြို့နယ် (၉) မြို့နယ်ရှိ ပုဂ္ဂလိက ဆေးခန်း (၃၄)ခုတို့မှ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ် ပထမနှစ်ဝက်အတွင်း ကိုယ်ဝန်တားဆေး (၁၄၀၄)ကဒ်၊ Depo Injection (၅၉၇၉) ချောင်း၊ Implant (၅၅) ချောင်း၊ အရေပြားအောက်ထိုးဆေး(၆၀၀)၊ ကိုယ်ဝန်ဆောင် HIV စစ်ဆေးမှု (၁၈၂)ကြိမ်၊ TB လူနာသစ်ဖော်ထုတ်မှု (၁၀၀)ယောက်၊ ငှက်ဖျားစစ်ဆေးမှု (၄၄၅)ကြိမ်တို့ကို လုပ်ဆောင်ပေးခဲ့ပါတယ်။
- (ဂ) The Union အဖွဲ့က Intergrated HIV Care IHC အစီအစဉ်ဖြင့် စဝ်စံထွန်းဆေးရုံကြီး၊ တောင်ကြီးအမျိုးသမီးနှင့် ကလေးဆေးရုံကြီး၊ ကလေးဆေးရုံ၊ ဟိုပုံးဆေးရုံ၊ ဆီဆိုင်မြို့နယ်ဆေးရုံတို့နှင့် ပူးပေါင်းပြီး HIV ပိုးရှိ လူနာ ART ဆေးပေးခြင်းကို ၂၀၁၀ ခုနှစ်မှ စတင်တိုးချဲ့ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ ၂၀၁၉ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလအထိ လူကြီး ကျား (၇၇၈)ဦး၊ မ(၇၅၃)ဦး၊ ကလေး ကျား(၇၁)ဦး၊ မ(၈၀)ဦးတို့ကို တစ်သက်တာ ART ဆေးပေးခြင်းအား PPP Model ဖြင့် လုပ်ဆောင်အောင်မြင်နေပါတယ်။
- (ဃ) ကျန်းမာရေး သတင်းအချက်အလက်များ ရယူခြင်းကို ယခင်ကအစိုးရဆေးရုံ ဆေးခန်းများကသာ ရယူဆောင်ရွက်နိုင်ပြီး ယခုဆိုလျှင် ကျန်းမာရေးစီမံခန့်ခွဲမှု သတင်းအချက်အလက်များကို ပုဂ္ဂလိကပိုင်းမှ ပါဝင်ဆောင်ရွက်ပေးလာရာ ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်းအတွင်းရှိ ပုဂ္ဂလိကဆေးရုံပေါင်း(၁၁)ရုံက ကျန်းမာရေး ဆိုင်ရာသတင်းအချက်အလက်စနစ် District Health Informationl System DHIS 2 Platform ကို အသုံးပြုပြီး လစဉ်ပေးပို့နေပြီ ဖြစ်ပါတယ်။

ကန့်သတ်

ယခုအချိန်ထိ ရှမ်းပြည်နယ်တစ်ခုလုံးတွင် အစိုးရကျန်းမာရေးဌာနနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်နေသော INGO/ NGO (၁၉)ခုနှင့် EHO (၁၃) ဖွဲ့တို့ရှိနေပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၁၉ ခုနှစ် ကုန်စာရင်းဇယားများအရ ရှမ်းပြည်နယ်တစ်ခုလုံးတွင် လိုင်စင်ထုတ်ပေးပြီး မှတ်တမ်းရှိ အထူးကုဆေးရုံ(၂၃)ရုံ၊ အထူးကုဆေးခန်း(၂၉)ခန်းတို့တွင် ခုတင်အရေအတွက် (၇၄၉) ယောက်စာ ပုဂ္ဂလိကဝန်ဆောင်မှုပေးလျက်ရှိပြီး ကိုယ်ပိုင်ဆေးကုခန်းပေါင်း (၁၅၈)ခန်း ဖွင့်လှစ် မှတ်ပုံ တင်ထားပါတယ်။

လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တော်ကြီးက ရည်ရွယ်ချက်ကောင်းကောင်းဖြင့် ဤအဆိုကို တင်ပြထားသော်လည်း ပုဂ္ဂလိက ဆေးရုံ/ ဆေးခန်းလုပ်ငန်းများဟာ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့၏ လုပ်ပိုင်ခွင့်တွင် မရှိဘဲ ပြည်ထောင်စုမှ တိုက်ရိုက်ကိုင်တွယ်ဆောင်ရွက်တဲ့ လုပ်ငန်း ဖြစ်ပါတယ်။ အဆိုရှင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ကြီးရဲ့အဆိုကလည်း ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရ အဖွဲ့မှတစ်ဆင့် ပြည်ထောင်စုအစိုးရအား တိုက်တွန်းကြောင်းအဆိုဖြစ်တဲ့အတွက် ဒီအဆိုကို အတည်ပြုသင့်ပါကြောင်း ကျွန်တော့်အနေနဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ကိုယ်စား ဆွေးနွေး တင်ပြအပ်ပါတယ်။ ကျေးဇူးတင်ပါတယ်။

ဥက္ကဋ္ဌ။ ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များခင်ဗျား။ သက်ဆိုင်ရာပြည်နယ် အဖွဲ့အစည်းဝင်က ရှမ်းပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ရဲ့ကိုယ်စား ဒီအဆိုကို အတည်ပြုသင့်ကြောင်း မှတ်ချက်ပြုတဲ့အတွက် ယခု ဦးစိုင်းနောင့် မိုင်းပန်မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ်အမှတ်(၁)မှ တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကို အတည်ပြုရန် လွှတ်တော်ရဲ့ဆန္ဒရယူမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဦးစိုင်းနောင့်တင်သွင်းတဲ့ အဆိုကို အတည်ပြုရန် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက သဘောတူပါသလားခင်ဗျား။

(သုံးကြိမ်တိုင်တိုင်မေးပါသည်။)

လွှတ်တော်ကသဘောတူပါသည်။)

လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များက သဘောတူတဲ့အတွက် အဆိုကို အတည်ပြုကြောင်း ကြေညာပါတယ်။